

NEWS RELEASE: Monday 23 June, 2025

CONTACT: Dr. Deborah S. Rogers, President, *Initiative for Equality*

EMAIL: deborah.rogers@initiativeforequality.org

Congolese civil society coalition urgently calls for the rejection of the hasty and ill-conceived peace and business agreement between the DRC, Rwanda, and the United States

A coalition of Congolese civil society leaders has issued an urgent appeal to preserve Congolese sovereignty and to reject the hasty and ill-conceived peace accord and business deal between the Democratic Republic of the Congo (DRC) and Rwanda, developed under the direction of the Trump administration in the United States. The peace accord and business deal is scheduled to be signed by the foreign ministers of DRC and Rwanda in Washington DC on 27 June 2025.

In their “*Urgent Appeal*”, the Coalition concludes that: “this secret agreement, which has not been shared with the Congolese people, will end up diminishing the sovereignty of the DRC over its own lands, resources, governance, economy and military,” and anticipates that: “it will provide a framework to normalize the current illicit resource and power grabs underway by Rwanda, the M23, the AFC and their other allies...”.

The coalition of 80 Congolese non-governmental organizations and public interest attorneys, called *Mobilization for the Safeguarding of Congolese Sovereignty and Autonomy* (using the French acronym, MOSSAC), consists primarily of organizations based in the provincial capitals of Goma and Bukavu, currently under the M23-Rwandan occupation.

The Coalition’s “*Urgent Appeal*” criticizes the deal, as described on the U.S. State Department’s website on 18 June 2025, saying it contains four dangerous provisions:

Disarmament and Conditional Integration of Non-State Armed Groups, which they say will further disrupt the army’s ability to maintain security ;

Establishment of a joint security coordination mechanism, which they say will allow Rwandan forces to remain and operate in the DRC, thus violating the sovereignty and territorial integrity of the DRC;

A framework for regional economic integration, which they say rewards Rwanda for its armed invasion and occupation of the region by providing it with the resources it sought to appropriate during years of armed conflict; and

Facilitating the return of refugees and internally displaced persons, saying that because the land, homes, and resources left behind by displaced persons have been taken over by other neighbors or by parties to the conflict, it is impossible to provide for the realistic reintegration of returnees given the total lack of democratic participation of local communities in the development of this agreement.

The MOSSAC Coalition urgently demands the following three conditions *before any Agreement is signed by the DRC*:

(1) Full transparency of the text that has been drafted and the process by which it was drafted. The Congolese people must see this draft document and know how and by whom it was developed.

(2) Democratic participation in the preparation of a genuine peace agreement by the Congolese people or by their elected representatives at the national and provincial levels.

(3) A peace mechanism that incorporates binding procedures to establish accountability for systematic abuses against civilians, including massacres, sexual violence, and forced displacement.

As stated in MOSSAC's previous "Declaration of Concerns" about the peace process, they conclude that this secret agreement, which has not been shared with the Congolese people, will end up diminishing the sovereignty of the DRC over its own lands, resources, governance, economy and military. Based on the summary of the deal as published on the U.S. State

Department's website on 18 June 2025, they anticipate that it will provide a framework to normalize the current illicit resource and power grabs underway by Rwanda, the M23, the AFC and their other allies, including Western powers that covet the DRC's minerals and support Rwanda with financial aid. MOSSAC stresses that this is an existential crisis for the DRC, and must be responded to as such.

#####

ATTACHMENTS (ENGLISH)

1. Text of MOSSAC's Urgent Appeal, 22 June 2025
<https://initiativeforequality.org/wp-content/uploads/URGENT-APPEAL-Dont-give-up-the-sovereignty-of-the-DRC-23-June-2025.pdf>
2. List of Current MOSSAC Members (anonymized descriptions of the organizations)
<https://initiativeforequality.org/wp-content/uploads/ANNEXE-1.-Signataires-ATTACHMENT-1.-Signatories-22-June-2025.pdf>
3. Declaration of concerns about the negotiations between DRC and Rwanda, under the direction of the Trump regime in the US, 26 May 2025
https://initiativeforequality.org/wp-content/uploads/MOSSAC_Declaration_on_Peace_Process_Refs_26_May_2025.pdf
4. Open Letter Calling on International Community to Stop Funding the Invasion and Occupation of Eastern DRC by Rwanda and Proxies, 18 April 2025
https://initiativeforequality.org/wp-content/uploads/Open-Letter_18-Apr-2025_EN.pdf

COMMUNIQUÉ DE PRESSE : lundi 23 juin 2025

CONTACT : Dr Deborah S. Rogers, Présidente, *Initiative for Equality*

EMAIL : deborah.rogers@initiativeforequality.org

Une coalition de la société civile congolaise appelle de toute urgence au rejet de l'accord de paix et d'affaires hâtif et mal conçu entre la RDC, le Rwanda et les États-Unis.

Une coalition de dirigeants de la société civile congolaise a lancé un appel urgent pour préserver la souveraineté congolaise et rejeter l'accord de paix et l'accord commercial hâtifs et mal conçus entre la République démocratique du Congo (RDC) et le Rwanda, élaborés sous la direction de l'administration Trump aux États-Unis. L'accord de paix et l'accord commercial devraient être signés par les ministres des affaires étrangères de la RDC et du Rwanda à Washington le 27 juin 2025.

Dans son « Appel urgent », la Coalition conclut que : « cet accord secret, qui n'a pas été partagé avec le peuple congolais, finira par diminuer la souveraineté de la RDC sur ses propres terres, ressources, gouvernance, économie et armée », et anticipe que : « il fournira un cadre pour normaliser les accaparements illicites de ressources et de pouvoir actuellement en cours par le Rwanda, le M23, l'AFC et leurs autres alliés... ».

La coalition de 80 organisations non gouvernementales et défenseurs d'intérêt public congolais, appelée Mobilisation pour la Sauvegarde de la Souveraineté et de l'Autonomie Congolaise (MOSSAC), est principalement composée d'organisations basées dans les capitales provinciales de Goma et Bukavu, actuellement sous occupation rwandaise par le M23.

L'« Appel urgent » de la Coalition critique l'accord, tel que décrit sur le site web du Département d'État américain le 18 juin 2025, affirmant qu'il contient quatre dispositions dangereuses :

1. Le désarmement et l'intégration conditionnelle des groupes armés non étatiques, qui, selon eux, perturberont davantage la capacité de l'armée à maintenir la sécurité ;

2. La mise en place d'un mécanisme conjoint de coordination sécuritaire, qui, selon eux, permettra aux forces rwandaises de rester et d'opérer en RDC, violant ainsi la souveraineté et l'intégrité territoriale de la RDC ;

3. Un cadre d'intégration économique régionale, qui, selon eux, récompense le Rwanda pour son invasion et son occupation armées de la région en lui fournissant les ressources qu'il a cherché à s'approprier pendant des années de conflit armé ; et

4. Faciliter le retour des réfugiés et des personnes déplacées à l'intérieur du pays, affirmant que, les terres, les maisons et les ressources abandonnées par les personnes déplacées ayant été reprises par d'autres voisins ou par des parties au conflit, il est impossible d'assurer une réintégration réaliste des rapatriés, compte tenu de l'absence totale de participation démocratique des communautés locales à l'élaboration de cet accord.

La Coalition MOSSAC exige instamment que les trois conditions suivantes soient remplies *avant la signature de tout accord par la RDC* :

(1) La transparence totale du texte rédigé et du processus qui l'a suivi. Le peuple congolais doit prendre connaissance de ce projet de document et savoir comment et par qui il a été élaboré.

(2) La participation démocratique du peuple congolais ou de ses représentants élus aux niveaux national et provincial à la préparation d'un véritable accord de paix.

(3) Un mécanisme de paix intégrant des procédures contraignantes pour établir les responsabilités en cas d'abus systématiques contre les civils, notamment les massacres, les violences sexuelles et les déplacements forcés.

Comme indiqué dans la précédente « Déclaration de préoccupations » de MOSSAC concernant le processus de paix, ils concluent que cet accord secret, qui n'a pas été communiqué au peuple congolais, finira par affaiblir la souveraineté de la RDC sur ses propres terres, ressources, gouvernance, économie et armée. Sur la base du résumé de l'accord publié sur le site web du Département d'État américain le 18 juin 2025, ils prédisent qu'il fournira un cadre pour normaliser les accaparements illicites de ressources et de pouvoir actuellement en cours par le Rwanda, le M23, l'AFC et leurs autres alliés, y compris les puissances occidentales qui convoitent

les minerais de la RDC et soutiennent financièrement le Rwanda. MOSSAC souligne qu'il s'agit d'une crise existentielle pour la RDC, et elle doit être traitée comme telle.

#####

ANNEXES (FRANÇAIS)

1. Texte de l'appel urgent du MOSSAC, 22 juin 2025

<https://initiativeforequality.org/wp-content/uploads/APPEL-URGENT-ne-c%C3%A9dez-pas-la-souverainet%C3%A9-de-la-RDC-23-juin-2025.pdf>

2. Liste des membres actuels du MOSSAC (descriptions anonymisées des organisations), 22 juin 2025

<https://initiativeforequality.org/wp-content/uploads/ANNEXE-1.-Signataires-ATTACHMENT-1.-Signatories-22-June-2025.pdf>

3. Déclaration de préoccupations concernant les négociations entre la RDC et le Rwanda, sous la direction du régime Trump aux États-Unis, 26 mai 2025

[https://initiativeforequality.org/wp-content/uploads/D%C3%A9claration MOSSAC sur le processus de paix REFS 26 mai 2025.pdf](https://initiativeforequality.org/wp-content/uploads/D%C3%A9claration%20MOSSAC%20sur%20le%20processus%20de%20paix%20REFS%2026%20mai%202025.pdf)

4. Lettre ouverte appelant la communauté internationale à cesser de financer l'invasion et l'occupation de l'est de la RDC par le Rwanda et ses mandataires, 18 avril 2025

https://initiativeforequality.org/wp-content/uploads/La-Lettre-Ouverte_18-avr-2025_FR.pdf